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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

بانک های خارجی  ابزار استثمار نوین
شرق

هشــدار رئیس شورای عالی انجمن حسابداران خبره ایران درباره حضور 
بانک هــای خارجی در ایران خواندنی اســت. او در این باره به شــرق گفته: 
خواهش می کنم این قدر بر ســر بانک ها نزنیم. اگر سهام بانک های ما سقوط 
کند، خارجی ها به راحتی ســهام بانک های ما را خریداری می کنند. بلایی که 
سر یونان آمده است، این است که مدام به این کشور وام دادند و حالا جزایر 
این کشور را مطالبه می کنند. ما اگر بخواهیم با خارجی ها کار کنیم، از طریق 

گروه های پولی خود با آنها کار خواهیم کرد...
در اساســنامه و مقررات کنونی گفته شــده که شخص حقیقی بیش از 
پنج درصد ســهام را نمی تواند خریداری کند و شــخص حقوقی هم بیش از 
١٠ درصد نمی تواند داشــته باشــد. حالا با این شرایط کدام شخص حقیقی 
حاضر است که در افزایش سرمایه شرکت کند؟ این در حالی است که ما به 
خارجی ها اجازه می دهیم که ٤٠درصد سهام را داشته باشند و این به طریقی 
همان کاپیتولاسیون نیست؟ خارجی می تواند ٤٠ درصد داشته باشد اما ایرانی 

فقط می تواند پنج درصد سهام بانک را داشته باشد؟...
باز هم می گویم اگر به فکر سقوط آزاد باشیم، تنها بانک را بگیریم به راحتی 
هر کشــوری سقوط می کند. روزگاری استثمار را در کت قرمز می دیدیم که 
ســواحل خلیج فارس را با کشــتی به توپ می بست اما الان دیگر استثمار با 
توپ و کشتی جنگی نمی آید، ممکن است با قیافه نورانی یک بانکدار بیاید. 

 دفاع رئیس سازمان حسابرسی از بدهکار
 5/3 میلیارد دلاری !

رسالت
رسالت سخنان رئیس سازمان حسابرسی درباره پرونده بدهی 5/3 میلیارد 
دلاری بابت فروش نفت را به نقد گذاشــت و نوشت: منطقي است که بدانیم 
همه شــرکت هاي دولتي یا هر شرکت دولتي یا غیردولتي که در آن تخلفي 
مالي صورت بگیرد، مسئول رسیدگي اش سازمان حسابرسي به عنوان بازرس 
قانوني است. اما اگر در خود سازمان حسابرسي تخلفي صورت گرفت تکلیف 

رسیدگي بر عهده کیست؟ قانونگذار مي گوید هیئت نظارت سازمان!
مصاحبه اخیر مدیرعامل سازمان با خبرگزاري مهر بهانه اي شد تا عملکرد 
ســازمان و هیئت نظارتش مورد بررسي قرار گیرد که مراتب آن به شرح زیر 
است: جناب سهیلي پور فرموده اند بدهي 5/3 میلیارد دلاري شرکت اماراتي 
اینوك به دولت ایران در دفاتر دولتي به ثبت رسیده است و هر بشکه نفتي 
که فروخته مي شود حساب آن در شرکت ملي نفت به عنوان بدهي مشتریان 
نفتي ثبت مي شود. وي در مقام توجیه این بدهي در ادامه فرموده اند مدیران 
این شــرکت مطرح مي کنندکه به دلیــل تحریم ها نمي توانند بدهي خود را 

پرداخت کنند.
بــر این اظهارات غیرمســئولانه ایرادات زیر وارد اســت: بر خلاف تصور 
سهیلي پور، شرکت اماراتي به دولت ایران بدهکار نیست، بلکه به شرکت نیکو 
بماهو شرکت ملي نفت ایران بدهکار بوده و علي رغم منفک بودن شخصیت 
حقوقي شــرکت دولتي از شخصیت حقوقي دولت این بدهي در یک رویداد 
خلاف قانون به صورت نقل ذمه به ذمه از اشتغال ذمه اینوك به شرکت ملي 
نفت و نیکو خارج و به حساب في مابین بانک مرکزي و اینوك منتقل شده 
است. باید دید نظر مردود ـ مشروط یا تایید سازمان حسابرسي به عنوان بازرس 
قانوني دو شــرکت نیکو و نفت در این باره چیست؟ مگر سازمان حسابرسي 
مخبر است که اینگونه خبررساني مي کند؟. اقدام سازمان حسابرسي در اجراي 

ماده ١5١ قانون تجارت در این باره چیست؟
فرموده اند این بدهي در دفاتر ثبت اســت. کدام دفتر؟ دفاتر شرکت ملي 
نفت؟ یا دفاتر بانک مرکزي، کدام یک؟ اگر مراد آقاي سهیلي پور دفاتر شرکت 
ملي نفت است دفاتر شرکت ملي نفت این بدهي را نشان نمي دهد ولي اگر 
مراد وي دفاتر بانک مرکزي اســت. اولاـً بانک مرکزي فروشنده نفت نیست. 
ثانیاـً سالهاست سازمان حسابرسي از ورود به حسابرسي در بانک مرکزي منع 
شده است. پس آقاي سهیلي پور ثبت این بدهي را از روي کدامین دفتر دیده 

یا نادیده اطلاع رساني مي کند؟
با رجوع به یادداشت شماره 6 صورت هاي مالي شرکت ملي نفت در سال 
93 هیچ اثري از آنچه آقاي ســهیلي پور بر خلاف واقع نشر مي دهند نیست. 
مضافاً به اینکه بدهي مشــتریان نفتي و میعاناتي در این یادداشــت بیش از 
١7 میلیــارد دلار اســت، نه 5/3 میلیارد دلار، در ثاني این بدهي به شــرح 
یادداشــت هاي 2 و ١-6 بدهي هاي سررسید نشده است که در سررسید نقد 
مي شــود. اما بدهي اینوك از جنس این بدهي نیست، بلکه بدهي آن معوق 
سررسید گذشته است که باید برایش ذخیره مطالبات مشکوك الوصول گرفته 

شود که مانحن فیه گرفته نشده است...
برگردیم سر ادعاي جناب سهیلي پور مبني بر اینکه بدهکار 5/3 میلیاردي 
مي گوید که شرکت اینوك به دلیل تحریم نمي تواند بدهي خود را بدهد. در 
این باره گفتني است که اولاـً آقاي سهیلي پور مگر وکیل مدافع شرکت اماراتي 
است؟ ثانیاـً چطور مي توان پذیرفت اینوك براي خرید نفت یا معامله میعانات 

با ایران تحریم نیست اما براي پرداخت پول آن تحریم است؟
همان گونه که آدرس داده شــد در یادداشت شماره 6 صورت هاي مالي 
نفت نه نامي از بدهي بابک زنجاني است و نه نامي از بدهي اینوك، پس آقاي 
سهیلي پور از کدام دفتر در کدام شرکت )شرکت ملي نفت، شرکت نیکو، بانک 
مرکزي( چنین ثبتي را دیده یا نادیده سخن مي گوید؟ آیا این سخن تشفي 

خاطر بدهکاران دانه درشت نفتي نیست؟
ابهام در همه چیز!

هم اوضاع اقتصادی هم سیاست های دولت
آفتاب یزد

این روزنامه حامی دولت درباره علل رکود بورس نوشــت: رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار امیدوار است که بازار سرمایه پس از اجرایی شدن جزئیات 
توافق هسته ای و برداشته شدن تحریم ها در مسیر خوبی به حرکت خود ادامه 
دهد. وی پیش بینی کرده که رشد پایدار شاخص بورس از دی ماه اتفاق بیفتد. 
این اظهارنظر محمد فطانت در حالی مطرح شده که روند کنونی بازار سرمایه 

در نوعی رکود به سر می برد. 
هر چند لغو تحریم ها می تواند عامل مهمی برای رشد شاخص بورس باشد 
اما باید توجه کرد که لغو تحریم ها یکی از عوامل موثر در رشد شاخص های 
بازار سرمایه است. سیاســت گذاری های اقتصادی و تحولات داخلی اقتصاد 
ایران نیز یکی از عوامل کلیدی به شاخص هاســت. کارشناسان و فعالان بازار 
سرمایه معتقدند که به رغم کاهش معنادار نرخ تورم هنوز آثار ملموس رشد 
اقتصادی در بورس قابل مشاهده نیست و این مسئله اثر خود را بر شاخص ها 

نشان داده است....
در همین حال حمید میرمعینی کارشــناس بازار سرمایه در واکنش به 
خبر رشــد پایدار شــاخص بورس از دی ماه به آفتاب یزد گفت: من از ریز 
برنامه هایی که مســئولان بورس برای رشد شاخص ها می خواهند اجرا کنند 
اطلاعی ندارم. باید این ریز برنامه ها اعلام شود تا مورد بررسی قرار گیرد که 

آیا امکان عملیاتی شدن دارد یا ندارد؟ 
وی افــزود: در هر صورت باید توجه کرد که بازار ســرمایه عمدتا تابعی 
از شــرایط اقتصاد کشور است. واقعیت این است که الان نه اوضاع اقتصادی 
مشخص است و نه سیاست های دولت بعد از قطعی شدن توافق. هنوز هیچ 
سیاست مشخصی اعلام نشده است. از طرف دیگر رکود همچنان ادامه دارد 
و آنچنان عمیق است که خارج شدن از این رکود به برنامه ریزی بسیار جامعی 
نیاز دارد. البته بازگشت به دوران رونق در کوتاه مدت به سادگی امکان پذیر 
نیست. بنابراین وقتی سیاست های اقتصادی مشخص نباشد لغو تحریم ها هم 
اثر زیادی نخواهد داشت. اما وقتی سیاست ها مشخص باشد می توان اثر قیمتی 
این سیاست ها را روی قیمت ها و سود شرکت ها بررسی کرد. میرمعینی با اشاره 
به ورود سرمایه گذاری خارجی پس از لغو تحریم ها گفت: ورود سرمایه گذاران 

خارجی به سادگی امکان پذیر نیست. 
ســرمایه گذار خارجی از چند طریق وارد می شود یا از طریق وارد کردن 
تکنولوژی و ایجاد سرمایه گذاری مشترك و یا با واسطه و غیرمستقیم از طریق 
خرید ســهام شرکت ها که از این طریق پول به بازار سرمایه تزریق می شود. 
وی گفت: این موضوع که سرمایه گذاران خارجی به سرعت وارد ایران شوند 

خوشبینانه است و شاید یک پروسه بیش از 2 ساله زمان ببرد. 
وی افزود: خود فعالان اقتصادی هم همچنان در حال ارزیابی هســتند و 
سرمایه گذارانی که پولشــان در جاهای دیگر است هنوز رغبت ورود به بازار 
ســرمایه را پیدا نکرده اند و منتظر روشن شدن سیاست های اقتصادی دولت 
برای دوران پس از لغو تحریم ها هستند. هنوز جهت حرکت اقتصادی دولت 
مشخص نیست. اگر در سال آینده هم سیاست انقباض اقتصادی همانند دو 
سال گذشته اجرا شود علی رغم اینکه تورم مهار می شود اما رونقی در اقتصاد 

شکل نخواهد گرفت.

اقتصاددرآینهرسانهها

معرفی  با  آینده  ماه  در  چین 
یک شاخص جدید بر مبنای یوان، 
دلار را از معاملات نفتی خود حذف 

می کند.
به گزارش راشــا تودی، چین در 
نظر دارد شــاخص نفتــی مربوط به 
خود را در ماه اکتبر معرفی کند. این 
شاخص مشابه شــاخص های کنونی 
برنت و وســت تگزاس آمریکا خواهد 
بود که چین شاخص جدید را با هدف 
تاثیرگذاری بیشتر در قیمت های نفت 

در ماه آینده معرفی می کند.
چین برخلاف شاخص های غربی 
قراردادهای نفتی خود را با یوان انجام 
داده و دلار را حــذف خواهد کرد. در 
همیــن ارتباط رویترز گــزارش داد: 
بــورس بین المللی انرژی شــانگهای 
پیش نویــس قراردادهــای آتی خود 

را برای بازیگران اصلــی بازار در ماه 
آگوست ارسال کرد.

قراردادهای آتی نفت نخســتین 
قــرارداد چیــن خواهد بــود که به 
سرمایه گذاران خارجی اجازه مشارکت 
مســتقیم خواهد داد. به هر حال این 
نخستین گام برای بازگشایی بازار نفتی 
در چین نیست. در ماه جولای پکن به 
شرکت های خصوصی نسبت به واردات 
نفت خام اجازه داد در حالیکه پیش 
از این واردات نفت خام تنها از سوی 

شرکت های دولتی انجام می شد.
شاخص نفت برنت دریای شمال 
نخستین بار در سال ١97٠ ایجاد شد 
و قراردادهای آتی آن در ١988 ادامه 
یافت که آن زمان این نوع نفت روزانه 
حدود یک میلیون بشــکه خروجی 
داشــت و اکنون حدود دو سوم نفت 

جهان از نوع برنت است که به عنوان 
شاخص قیمت محسوب می شود.

بزرگ ترین  چین در حال حاضر 
خریدار نفتی جهان است و 6٠ درصد 
مصــرف نفت کشــورش را از طریق 

واردات تامین می کند.
گفتنــی اســت معضلاتی که در 

نتیجه اســتفاده از دلار به عنوان ارز 
بوجود  بین المللی  معیار در مبادلات 
آمد باعث شد  در سالهای اخیر جریانی 
قدرتمند برای حذف دلار در ســطح 
جهانی شکل بگیرد. در همین رابطه در 
تیر ماه گذشته کشورهای عضو گروه 
بریکس )برزیل، روسیه، هند، چین و 

آفریقای جنوبی( در نشست اخیر خود 
در روسیه اعلام کردند بزودی دلار را از 
مبادلات خود حذف خواهند کرد. این 
تصمیم در شرایطی اتخاذ شد که٤٠  
تا 5٠ درصد توافق های دوجانبه بین 
کشورهای بریکس برای انجام معاملات 

با ارز جاری قابل اجراست.
علاوه بر این کشورهای زیادی در 
جهان برای در امان ماندن از نوسانات 
دلار و بحران های پیش روی این ارز، 
تلاش دارند مبادلات فی مابین را بر 
اســاس ارز ملی خود و طرف مبادله 
انجام دهند. در این رابطه تا کنون 57 
پیمان دوجانبه پولی برای انجام داد و 
ستد بین کشورها منعقد شده است. 
در آخرین مورد از این قراردادها، یک 
پیمان پولی دوجانبه با سقف مقداری 
2/3 میلیارد یوآن )معادل 5٠٠ میلیون 

دلار آمریکا( و سقف زمانی سه سال 
بین چین  و تاجیکستان امضا شد.

به دنبال اســتقبال کشــورهای 
مختلــف از ایــن قراردادهــا که در 
راستای مقاوم سازی اقتصادهای ملی از 
نوسانات شدید پولی صورت می گیرد، 
کشــورمان در حال حاضر تنها با سه 
کشــور عراق، ترکیه و روسیه پیمان 
پولی بسته است در حالی که گزارش 
اخیر مرکــز پژوهش های مجلس بر 
این موضوع تاکید دارد که اگر ایران با 
هشت کشور چین، هند، کره جنوبی، 
ترکیه، امــارات متحده عربی، تایوان، 
پاکســتان و روسیه وارد پیمان پولی 
دوجانبه شود، این امکان وجود خواهد 
داشت که بیش از 55 درصد واردات به 
صورت دوجانبه تسویه شده و نیازی به 

ارزهای واسط نظیر دلار نباشد.

با معرفی یک شاخص جدید

چیندلارراازمبادلاتنفتیحذفمیکند

فائو اعلام کرد واردات روغن 
پالم به ایران طی 10 سال 16 برابر 
شــده و به 812 هزار تن رسیده 

است.
تســنیم،  خبرگزاری  گزارش  به 
آمارهای منتشر شده از سوی سازمان 
جهانی خواروبار و کشــاورزی نشان 
می دهــد ایــران یکــی از بزرگترین 
واردکنندگان روغــن پالم در جهان 

است.
بر پایــه جدیدترین آمار فائو که 
مربوط به سال 2٠١2 است دو درصد 
واردات جهانی روغــن پالم به ایران 

اختصاص دارد. کل واردات روغن پالم 
در دنیا طی این سال ٤٠ میلیون تن 
بــوده که 8١2 هزار تن از این رقم به 

مقصد ایران ارسال شده است.
براســاس ایــن گــزارش، ایران 
دوازدهمیــن واردکننده بزرگ روغن 
پالم در جهان شــناخته شده است. 
هند بــا واردات 7/6 میلیون تنی در 
رتبه اول از این نظر قرار گرفته است. 
چیــن نیز با واردات 6/5 میلیون تنی 
و هلنــد با 2/6 میلیون تن واردات به 
ترتیب در رتبه های دوم و سوم از این 

نظر قرار گرفته اند.

مالزی،  پاکســتان،  کشــورهای 
آلمــان، ایتالیا، بنــگلادش، آمریکا، 
نیجریه و ســنگاپور نیز بــه ترتیب 
رتبه های چهارم تا یازدهم بزرگترین 
واردکنندگان روغــن پالم را به خود 
اختصاص داده اند. روســیه با واردات 
659 هزار تن یــک پله پس از ایران 

قرار گرفته است.
آمار فائو نشــان می دهد واردات 
روغن پالم ایران طی ســال های اخیر 
رشد قابل ملاحظه ای داشته است. تا 
سال ١986 واردات روغن پالم توسط 
ایــران در حد صفر بوده اســت اما از 

این ســال واردات  روغــن پالم ایران 
آغاز می شــود و در این سال ١7 هزار 
تن روغن پالم به کشور وارد می شود.

در فاصلــه ســال های ١986 تا 
2٠٠2 واردات روغــن پالم ایران بین 
١7 هــزار تــن تا 6٠ هــزار تن قرار 
داشته است. اما از سال 2٠٠3 شاهد 
رشد قابل توجه واردات این محصول 
به کشور بوده ایم. در این سال واردات 
روغن پالم به کشور نسبت به سال قبل 
از آن 2/5  برابر شــده و در سال های 
بعد نیز این رشد ادامه می یابد تا این 
که در سال 2٠١2 بالغ بر 8١2 هزار 

تن روغن پالم به کشور وارد می شود.
بر این اساس واردات روغن پالم به 
کشور در سال 2٠١2 نسبت به سال 
2٠٠2  کــه بالغ بر 5١  هزار تن بوده 

١6 برابر شده است.
75 درصد روغن نباتی پالم 

است
در همین حال مشاور وزیر جهاد 
کشــاورزی در ارتبــاط بــا برخی از 
روغن هــای نباتی مخلوطــی که در 
کشــور مورد اســتفاده قرار می گیرد 
گفت: روغن پالمی که وارد می شــود 
١2/5 درصد مخلوط روغن های دیگر 

می شود و گاهی اوقات این رقم تا 75 
درصد افزایش می یابد.

علیرضا مهاجر افزود: در کشــور 
روغنی کــه در اختیار مصرف کننده 
قرار می گیرد از کیفیت لازم برخوردار 

نیست.
وی با بیان اینکه واردات دانه های 
روغنــی ربطی به جنــاح خاص و یا 
دولت خاصی ندارد، گفت: واردکننده ها 
کارخانجات روغن را در اختیار دارند 
و سود خود را بیشتر از طریق واردات 
به دست می آورند و در حقیقت برخی 
اوقات کارخانه های آنها تعطیل است.

فائو اعلام کرد
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رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی با بیان اینکه اکنون 
هر کیلو مرغ در خرده فروشــی ها 7100 تومان عرضه می شود از 

کاهش قیمت مرغ از 20 روز آینده خبر داد.
مهدی یوسف خانی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به کاهش ١5٠ تومانی 
قیمت هر کیلومرغ در مقایسه با روز گذشته اظهار کرد: روز سه شنبه قیمت 
هر کیلو مرغ زنده در بازار ٤7٠٠ تومان است که در مقایسه با روز دوشنبه 

١٠٠ تومان کاهش داشته است.
وی با بیان اینکه معمولا قیمت مرغ در اوایل هفته نســبت به اواسط 
هفته به دلیل افزایش تقاضا گران تر اســت، میانگین قیمت مرغ در یک 

ماه اخیر را 7٠٠٠ تومان اعلام کرد.
او در عین حال بیان کرد: از حدود ســه ماه گذشــته به دلیل کنترل 
بیماری آنفلوآنزا، مجوزهای جوجه ریزی برای بخش های عمده ای از استان 
مازندران لغو شده بود که همین موضوع منجر شد در یک ماه گذشته با 
افزایش قیمت مرغ مواجه شــویم،  ولی محدودیت  مجوزها از حدود یک 

ماه گذشته برداشته شده است.
رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی افزود: از حدود یک ماه پیش 
دوباره مجوز جوجه ریزی برای این بخش ها صادر شد و تا روز چهارشنبه 
جوجه ها 3٠ روزه شده اند و با توجه به این که دوره جوجه ریزی 5٠ روزه 
اســت می توان گفت از 2٠ روز آینده این جوجه ها وارد بازار می شــوند. 
بنابراین قیمت مرغ از اواخر شهریورماه و اوایل مهرماه با آمدن جوجه های 

جدید به بازار کاهش می یابد.
یوســف خانی همچنین با اشــاره به بازار ماهی و با بیان اینکه امسال 
برخلاف سال های گذشــته ماهی شیر جنوب و حلوای سیاه حدود یک 
ماه زودتر و اوایل شهریورماه به بازار وارد شد گفت: درحال حاضر قیمت 
عمده فروشی ماهی شــیرجنوب 23 هزار تومان است که حدود 7٠٠٠ 

تومان کاهش قیمت را نشان می دهد.
وی ادامه داد: ماهی قزل آلا پرورشــی و پرمصرف است که هر کیلو از 
آن در بازار ١6 هزار تا ١7 هزار تومان درخرده فروشی ها به فروش می رسد 

وقیمت عمده فروشی آن حدود ١٤ هزار و 5٠٠ تومان است.

رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی:
قیمت مرغ از 20 روز دیگر کاهش می یابد

عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس گفت: بر سر موضوع رانت 
دولتی تعداد زیادی از نمایندگان 
و اقتصاددانان مجلس نامه نوشتند 
اما دولت مقاومت کرد و همچنان 

به کار خود ادامه می دهد.
احمد توکلی در گفت  و  گو با نسیم 
درباره عملکرد دولــت در برخورد با 
رانت اظهار کرد: بنده دو سال پیش و 
اوایــل کار دولت اعلام کردم که دارد 
رانتی به شرکتی خاص داده می شود،  
و ســهم آن در بازار در حال افزایش 
است، آن زمان این هشدار را دادم که 
این افزایش ســهم موجب دامپینگ 
شده  و به ضرر کشاورزان خوزستانی 
و تولیدکنندگان کوچک خواهد بود، 
دولــت در ابتدا پذیرفت کــه نباید 
استثناء قائل شود اما بعد زیر بار نرفت 
و اقدامــی نکرد، لذا آن چیزی که ما 
پیش بینی کرده بودیم صورت گرفت.

وی تصریــح کرد: بعد از این نیز، 
ســر یک موضوع رانت دولتی، تعداد 
زیادی از نماینــدگان و اقتصاددانان 
مجلس نامه نوشتند اما متاسفانه باز 
هم دولت مقاومت کرد و همچنان دارد 
به کار خود ادامه می دهد. رانت و امتیاز 
ویژه چه به بخش خصوصی داده بشود 
و چه به بخش دولتی هر دوی آن روند 

بسیار غلطی است.
این نماینــده مجلس با بیان این 
مطلب که باید انحصار از بین رفته و 
رقابت حاکم شود، گفت: شورای رقابت 
که مسئول رسیدگی به این اختلافات 
است متاسفانه تشکیل نشده و دو سه 
ماه است که رئیس جمهور نمایندگانی 
را که باید در این رابطه مشخص کنند، 
تعیین نکرده است. و لذا شورای رقابت 
تشکیل نشده است. این شورای  رقابت 
نه تنها باید هر چه زودتر تشکیل شود 

بلکه باید با قاطعیت تمام عمل کند.

وی افزود: شــش ماه پیش هفت 
تــن از نمایندگان بــه رئیس جمهور  
نامه نوشــتند که دارد رانتی صورت 
می گیــرد، اما دولت باز هم دســت 
دست کرد تا پول ها همین طور خرج 
می شود، در صورتی که اگر همان موقع 
تصمیم گیری می شد چنین اتفاقاتی 

صورت نمی گرفت.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه 

مجلــس بیان داشــت: اگر شــورای 
رقابــت »کند« عمل کنــد و یا بدتر 
از آن اصلا تشــکیل نشــود، شاهد 
قیمــت تهاجمی و از میــدان رقابت 
خارج کردن تولیدکنندگان کوچک و 
متوسط خواهیم بود و در این صورت 
انحصارطلبانی رشــد می کنند که به 

ضرر مردم نیز عمل خواهند کرد.
توکلــی افزود: اگــر تاخیری در 
رسیدگی به شــکایاتی در این موارد 
صورت بگیرد نتیجه اش انتقال پول از 
جیب های کوچک مردم به کبسه های 
بزرگ عده ای انحصارطلب خواهد بود. 
پس از مرگ سهراب نیز نوشدارو هیچ 
فایده ای نخواهد داشت زیرا حداکثرش 
این اســت که آن انحصارگر جریمه 
خواهد شد. اما پولی که از جیب مردم 
مستضعف درآمده است دیگر از جیب 

سرمایه داران بزرگ خارج نمی شود.
وی عنــوان کرد: من بــه آقای 

رئیس جمهــور موکدا توصیه می کنم 
که تکلیف قانونی خود را برای معرفی 
نمایندگان متخصص خود انجام دهند 
و شــورای رقابت را نه تنها تشــکیل 
دهند بلکه حمایتی کنند تا با سرعت 
و دقت عمل شود تا جلوی دمپینگ 

گرفته شود.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه 
در پایان خاطر نشــان کــرد: اگر ما 
می خواهیم در جهت اقتصاد  مقاومتی  
عمل کنیم باید از انحصار بپرهیزیم، 
یکی از پایه های اصلی اقتصاد مقاومتی 
توزیع قدرت اقتصادی و مدیریت بازار 
اســت و بازاری که مملــو از انحصار، 
تبانی و فساد باشد به ضرر ملت، تولید 
و مصرف کننــده خواهد بود و دولت 
نباید نســبت به این مسئله حساس 

کم توجهی داشته باشد.
نماینــده مــردم تهــران اضافه 
کــرد: متاســفانه دولت بــه موضوع 

دامپینگ بازار توسط تولیدکننده های 
بــزرگ توجهی نــدارد، امــروز بازار 
فردا  می شــود،  دامپینــگ  روغــن 
بــازاری دیگر. اگر ما اجــازه بدهیم 
که شــرکت کنندگانی که سهم قابل 
اعتنایی از عرضه کالا را در دست دارند 
هر طور که دوست دارند رفتار کنند، 
در حقیقت امکان دامپینگ را بیش از 

پیش فراهم می کنیم.
وی اظهــار داشــت: قانون اصل 
٤٤ تصویب شــده است و همه افراد 
متخصص با هر نوع نگاه اقتصادی این 
را انقلابی در اقتصاد کشور دانسته و 
اساس آن را براساس افزایش رقابت و 
حذف انحصار دانستند، اما متاسفانه 
دولت بــه بهانه این کــه می خواهد 
ضمانتی برای بعضی واردات بازار تامین 
کند، بر تولیدکنندگان بزرگ و عمده 
تکیه کرده و از تولیدکنندگان کوچک 

و متوسط غافل می شود.

احمد توکلی انتقاد کرد
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دبیر هیئت حل اختلاف خودرویی از صدور رای به نفع مشتریان 
در هفت پرونده شکایت از خودروسازان خبر داد.

عباسعلی غیاثی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: براساس تبصره یک 
ماده 63 اصلاحیه آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان 
خودرو، هیئت حل اختلاف برای رســیدگی به شکایات و نارضایتی های 
مشــتریان از ارائه خدمات عرضه کنندگان خودرو در کشور تشکیل شده 

است.
وی با بیان اینکه تاکنون ١٠ پرونده شــکایت از خودروسازان به این 
هیئت ارسال شــده است، خاطرنشان کرد: از این تعداد در هفت پرونده 
رای به پرداخت خسارت از سوی خودروساز یا تعویض خودرو صادر شده، 
در یک پرونده رای به نفع خودروســاز صادر و رسیدگی به دو پرونده نیز 

به دلیل انصراف شاکیان متوقف شده است.
دبیر هیئت حل اختــلاف خودرویی ادامه داد: عدم پرداخت جریمه 
خواب خودرو از سوی واحد خدمات پس از فروش شرکت های خودروساز 
و تصــادف خودرو به دلیل عیب فنی، از جمله موارد مطرح در شــکایت 

مشتریان بوده که منجر به صدور رای به نفع شاکیان شده است.
وی افــزود: طبق قانون، این هیئت به پرونده های ارجاعی از ســوی 
اداره کل رســیدگی به شکایات مشتریان وزارت صنعت، معدن و تجارت 
رسیدگی می کند، کارشناس رسمی دادگستری در رشته مرتبط به عنوان 
رئیس هیئت، کارشــناس راهنمایی و رانندگی نیروی انتظامی و نماینده 
عرضه کننده خودرو، اعضای ســه نفره این هیئت هستند و رای اکثریت 

اعضا ملاك عمل است.
غیاثی خاطرنشــان کرد: انجمن صنفی شــرکت های خدمات پس از 
فروش خودرو به عنوان مسئول تشکیل هیئت حل اختلاف تعیین شده 
و براســاس شیوه نامه ابلاغ شده از سوی اداره کل حقوقی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، هماهنگی های لازم را برای تشکیل جلسات و امور اداری 

و قانونی این هیئت انجام می دهد.
وی با بیان اینکه مصرف کنندگان می توانند در صورت هرگونه شکایت 
از عملکرد خودروسازان یا واردکنندگان خورو در حوزه فروش یا خدمات 
پس از فروش به اداره کل رســیدگی به شکایات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت مراجعه کنند، تصریح کرد: این وزارتخانه پس از بررسی و تشخیص، 
پرونده هایی که نیاز به رســیدگی در هیئت حل اختلاف دارند را به این 

هیئت ارسال می کند.

دبیر هیئت حل اختلاف خودرویی:
خودروسازان در 7 پرونده شکایت مشتریان 

محکوم شدند

وزیــر امــور اقتصــادی و 
دارایــی کشــورمان در دیدار 
اقتصاد  وزیر  و  معاون صدراعظم 
اتریش از امــکان افزایش حجم 
مبادلات تجاری دو کشور تا رقم 

یک میلیارد دلار خبر داد.
به گزارش شبکه اخبار اقتصادی 
و دارایی )شادا(، وزیر امور اقتصادی و 
دارایی کشــورمان در دیدار با رینهلد 
میترلهنر معــاون صدراعظم و وزیر 
اقتصاد اتریش از امکان افزایش حجم 
مبادلات تجاری دو کشور تا رقم یک 

میلیارد دلار خبر داد.
علی طیب نیا در این دیدار گفت: 
در حال حاضر حجم مبادلات تجاری 
ایران با اتریش 3٠٠ میلیون دلار است 
که در این نشست افزایش آن تا سطح 

یک میلیارد دلار هدف گذاری شد.
وی ابــراز امیدواری کرد: با توجه 
به زمینه هایی که برای همکاری های 

دو کشور وجود دارد، در آینده به این 
حجم مبادلات خواهیم رسید

وزیر اقتصاد کشورمان همچنین 
در خصــوص حل مشــکلات مربوط 
بــه بدهی های سیســتم بانکی ما به 
بانک هــای اتریــش گفــت: یکی از 
موضوعــات مورد بحث در این دیدار، 
نحوه تســویه این بدهی هــا بود که 
عمده این مشــکلات ناشی از شرایط 
تحریم  و محدودیت های روابط بانکی 

دو کشور بود.
طیب نیــا افزود: پیــش از این با 
طرف اتریشی در خصوص موافقتنامه 
حذف مالیات مضاعف و سرمایه گذاری 
مذاکراتی داشــتیم که در این دیدار 
ضمن اعلام آمادگی طرفین برای عقد 
تفاهم نامه همکاری در آینده نزدیک، 
در خصوص همکاری های گمرکی نیز 

مباحث خوبی مطرح شد.
در ادامــه معاون صــدر اعظم و 

وزیــر اقتصاد اتریش بــا بیان اینکه 
در حوزه هایــی مثــل حمل ونقل و 
فــولاد، ظرفیت های قابل ملاحظه ای 
در اتریــش وجود دارد، خاطرنشــان 
کــرد: اتریش می توانــد در خصوص 

سرمایه گذاری در این بخش ها فعالیت 
و این دیدارها می تواند زمینه عملیاتی 
شــدن هرچــه ســریع تر توافقات را 

تسهیل کند.
رینهلد میترلهنر همچنین افزود: 

ما معتقدیم دو طرف اراده جدی برای 
توسعه روابط دارند و تنها مشکل در 
این میان موضوع مبــادلات پولی و 
همکاری بانکی است که ما امیدواریم 
با رفع کامل تحریم ها و پیوستن هرچه 

سریعتر ایران به سوئیفت طی شش ماه 
آتی، این مانع نیز برداشته شود.

در همیــن حــال شــرکت های 
اتریشــی مجموعه قراردادهایی را با 
شرکای ایرانی امضا کردند و نخستین 
شــرکت های غربی شدند که از زمان 
امضای توافق هســته ای تاریخی در 
وین، سرمایه گذاری در ایران را محقق 

کردند.
به گــزارش ایســنا بــه نقل از 
رویترز، کریستوف لایتل، رئیس اتاق 
بازرگانی اتریش اظهارکرد: شرکت های 
اتریشــی در صنایعــی مانند قطعات 
خودرو، فناوری اطلاعات و مهندسی 
توافق هایی به ارزش 8٠ میلیون یورو 
)89 میلیــون دلار( در یــک مجمع 

اقتصادی در تهران امضا کردند.
این مجمع اقتصادی بخشــی از 
دیدار ســه روزه  هاینز فیشر، رئیس 

جمهور اتریش از ایران بود.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

افزایش مبادلات ایران و اتریش تا یک میلیارد دلار هدف گذاری شد

مدیرعامل سازمان بهره وری انرژی ایران گفت: افزایش قیمت 
برق به طور قطع می تواند موجب ارتقاء بهره وری شود.

سیدحســین سجادی در گفت وگو با ایسنا درباره راهکارهای افزایش 
بهره وری و مصرف برق اظهار کرد:  افزایش قیمت برق به طور قطع می تواند 
موجب ارتقاء بهره وری شود چرا که بدون واقعی شدن قیمت انگیزه لازم 

برای مصرف کننده و تولیدکننده برای تحقق این امر به وجود نمی آید.
وی با بیــان اینکه افزایش قیمت برق به تنهایی پاســخگوی ارتقاء 
بهره وری نیســت، اظهار کرد: باید در کنار این مسئله استانداردسازی نیز 
به عنوان یکی از ابزارهای مقرراتی، آموزش و آگاه ســازی شکل بگیرد تا 

بتوانیم از این ابزار درست استفاده کنیم.
وی با بیان اینکه اســتفاده از تکنولوژی های نو و کارآمد می تواند در 
ارتقاء بهره وری موثر باشد، گفت: استفاده از استانداردهای روز دنیا بسیار 
مهم و کارســاز است لذا باید یک هدف گذاری برای رسیدن به استاندارد 

مطلوب داشته باشیم.
مدیرعامــل ســازمان بهره وری انرژی ایــران ادامــه داد: باید بتوان 
استانداردها را ارتقا داد و در این مسیر نیز به بحث آموزش که موضوع بسیار 
مهمی است توجه کرد به طور کلی باید گفت اگر این چهار عرصه در کنار 
یکدیگر وجود داشته باشند می توان ارتقا بهره وری کشور را تضمین کرد.

ســجادی در خصوص وضعیت بهره وری صنایع گفت: در حال حاضر 
بهره وری صنایع بالا نیســت و می توان در این عرصه گام های موثری را 
برداشــت اما با توجه به اینکه قیمت انرژی واقعی نیســت همین میزان 

بهره وری فعلی نیز مطلوب است.
وی ادامه داد: هرچه بتوانیم به سمت مبحث نو و تکنولوژی های جدید 
سوق پیدا کنیم و از دانش روز دنیا بهره مند شویم می توانیم در توسعه های 

آتی و ارتقاء بهره وری نقش مهمی ایفا کنیم.
مدیرعامل ســازمان بهره وری انرژی ایران با بیان اینکه بدون کمک 
وزارت نیرو و دانشگاه ها تا به حال کار پیش نرفته است، گفت: از این به 

بعد نیز ادامه کار به همین روال خواهد بود.

برای افزایش بهره وری مصرف
یک مسئول دولتی: برق را گران کنید

رئیس انجمن صنایع نساجی با اشاره به کاهش 20 درصدی صادرات 
نساجی گفت: اختلاف بین برخی صرافی ها و بانک مرکزی باعث کاهش 

صادرات شده است.
محمد مروج در گفت وگو با فارس در تحلیل عملکرد دو ساله دولت یازدهم 
در صنعت نساجی، با بیان اینکه در ایران برای 9 هزار و 8١8 واحد نساجی، پروانه 
بهره برداری صادر شده است، اظهار داشت: تعدادی از این واحدها تعطیل شده اند 

و واحدهای فعال نیز با ظرفیت 3٠ تا 5٠ درصدی کار می کنند.
وی تاکید کرد: تورم همراه با رونق بســیار بهتر از تورم با رکود اســت و در 
حــال حاضر علاوه بر رکود موجود در بازارهــای داخلی با کاهش صادرات نیز 

روبرو هستیم.
رئیس انجمن نســاجی با اشاره به کاهش 2٠ درصدی صادرات محصولات 
نســاجی طی نیمه اول امسال نسبت به مدت مشــابه سال قبل، گفت: میزان 
صادرات صنعت نســاجی به یک تا ١/2 میلیارد دلار می رسید که ٤٠٠ تا 5٠٠ 

میلیون دلار آن مربوط به صادرات فرش ماشینی بوده است.
مروج افزود: تا پیش از انجام توافق هســته ای، تکلیف صنایع روشــن بود و 
می دانســتیم که نمی توانیم به راحتی بــرای صادرات کالا پول جابجا کنیم، به 

همین دلیل از راه های غیرمعمول برای نقل و انتقال پول استفاده می کردیم.
رئیــس انجمن صنایع نســاجی با بیان اینکه در حــال حاضر این راه های 
غیرمعمول با شک و تردید دنبال می شود، گفت: قبلا صرافی های طرف حساب 
تولیدکنندگان، پول را بین ما و کشورهای مقصد نقل و انتقال می دادند ولی در 
حال حاضر به دلیل اختلاف بین برخی صرافی ها با بانک مرکزی، این فعالیت ها 

متوقف شده و در صورت صادرات، امکان برگشت پول به راحتی وجود ندارد.
مروج ادامه داد: مجوز برخی از این صرافی ها باید تمدید شود و این در شرایطی 

است که بانک مرکزی به دنبال کاهش تعداد صرافی ها است.
وی با بیان اینکه کار کردن و نقل و انتقال پول از طریق صرافی ها که طی 
دو ســه سال اخیر انجام می شد، با ریســک همراه است، گفت: فعالیت برخی 

صرافی ها متوقف شده و ما می بینیم که آنها کار نمی کنند یا اینکه تحت فشار 
پرداخت مالیات هستند.

بــه گفته مروج، نقل و انتقال پول برای صادرات کالا از طریق صرافی ها در 
واقع مراودات غیررسمی محسوب می شود و خطراتی را برای تولیدکنندگان به 

همراه دارد، اما در حال حاضر حتی این امکان نیز برداشته شده است.
رئیس انجمن نســاجی در ادامه با اشــاره به حجم بالای قاچاق محصولات 
نســاجی به کشور، گفت: تاکنون محصولات زیادی به صورت قاچاق از ترکیه و 
چین به ایران وارد می شد که اخیرا نیز تولیدات بنگلادش، ویتنام و کامبوج به 

آن اضافه شده است.
مروج در مورد طرح جدید وزارت صنعت برای کنترل قاچاق پوشاك نیز گفت: 
در گذشته هم چندین بار چنین طرح هایی اجرایی شده اما نتیجه نداشته است.
وی تاکید کرد: برای جلوگیری از عرضه پوشاك قاچاق در مغازه ها باید تیم 

بازرسی بزرگی شکل گیرد که چنین اقدامی انجام شدنی نیست.

رئیس انجمن نساجی خبر داد

کاهش20درصدیصادراتنساجیدرپیاختلافصرافیهابابانکمرکزی

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در مسکن مهر گفت: در نشست اخیر 
با معاون اول رئیس جمهور، وی دستور اتمام و تکمیل واحدهای باقی مانده 

مسکن مهر را به رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی داد.
به گزارش خبرگزاری فارس، احمد اصغری مهرآبادی در آیین افتتاح 5٠ هزار 
واحد مسکن مهر استان تهران اظهار کرد: از بدو پیروزی انقلاب اسلامی، دولت ها 
همواره با رویکردهای مختلفی بحث مســکن را پیگیری کرده اند و برای خانه دار 

کردن مردم از اشکال و عناوین مختلفی بهره برده اند.
وی افــزود: زمانــی بحث واگــذاری زمین های حمایتــی و زمانی هم بحث 
مسکن های حمایتی و اجتماعی، استیجاری، اجاره به شرط تملیک و در آخر، مسکن 
99 ساله مطرح و انجام شد که سرانجام از این برنامه ها زمینه احداث ٤میلیون و 

٤٠٠ هزار واحد مسکونی فراهم و تحویل و عملیاتی شده است.
مهرآبادی با اشاره به اینکه مسکن مهر با اهداف خیرخواهانه شروع شد تا نیاز 
بخــش عظیمی از افراد جامعه را که به لحاظ ضعیف بودن بنیه مالی نمی توانند 
مسکن تهیه کنند را فراهم کند، گفت: خیرخواهانه بودن مسکن مهر از این جهت 
بود که اعطای زمین رایگان و تسهیلات ارزان قیمت توسط دولت آغاز و اجرایی شد.
وی ادامه داد: از 2 میلیون و 3٠٠ هزار واحد مسکونی مهر که از ابتدای شروع 
این پروژه پایه گذاری شد، تاکنون یک میلیون و 82٠ هزار واحد مسکونی مهر به 
اتمام رسیده است، بنابراین در دولت یازدهم نیز علی رغم تمام مشکلات، 5٤٠هزار 

واحد مسکونی مهر به اتمام رسید.
مهرآبادی با اشــاره به اینکه در حال حاضر 3٠٠ هزار واحد مســکن مهر به 

دلیل نبود خدمات زیربنایی و روبنایی آماده افتتاح هستند، گفت: در دولت هفتم 
و هشــتم احداث ١٠٤ هزار واحد مسکونی استیجاری آغاز شد که ١2سال طول 

کشید تا به بهره برداری برسد.
قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در مسکن مهر تصریح کرد: در جلسه اخیری 
که با معاون اول رئیس جمهور داشــتیم، آقای جهانگیری به آقای نوبخت دستور 
داد تا مســکن مهر هرچه سریع تر نهایی و تکمیل شود و هرچه زودتر این پروژه 

به پایان برسد.
همچنین مدیر کل راه و شهرســازی استان تهران با بیان اینکه از 33٠ هزار 
واحد مســکونی مهر که سهمیه استان بوده گفت: تاکنون 2٠٠ هزار مسکن مهر 

افتتاح شده است.

دستورجهانگیریبهنوبختبرایتکمیلواحدهایمسکنمهر

قیمت بازارنوع سکه
9١8٠٠٠سکه تمام طرح جدید
9١75٠٠سکه تمام طرح قدیم

٤7١٠٠٠نیم سکه
26١٠٠٠ربع سکه

١7١٠٠٠گرمی
93868هر گرم طلای ١8 عیار

نوع ارز
3٤١6دلار
3865یورو
5285پوند
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